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СОЦІАЛЬНО-ТРУДОВА АКТИВНІСТЬ ПАРТНЕРІВ

У Департаменті з питань
державного регулювання за-
робітної плати та умов праці
Міністерства праці та соціаль-
ної політики України розгляну-
то Ваш лист і повідомляється.

Згідно зі статтею 9 Закону
України «Про донорство крові та її
компонентів» у день давання крові
та (або) її компонентів, а також у
день медичного обстеження пра-
цівник, який є або виявив бажання
стати донором, звільняється від
роботи на підприємстві, в устано-
ві, організації незалежно від форм
власності із збереженням за ним
середнього заробітку.

Після кожного дня давання
крові та (або) її компонентів, в
тому числі у разі давання їх у
вихідні, святкові та неробочі дні,
донору надається додатковий

день відпочинку із збереженням
за ним середнього заробітку. За
бажанням працівника цей день
може бути приєднано до щорічної
відпустки або використано в
інший час протягом року після дня
давання крові чи її компонентів.

Якщо за погодженням з керів-
ництвом підприємства, установи,
організації, в день давання крові
донор був залучений до роботи,
йому за бажанням надається
інший день відпочинку із збере-
женням за ним середнього заро-
бітку. У цьому випадку працівнику
надається роботодавцем два дні
відпочинку із збереженням за
ним середнього заробітку, ці дні
він може також приєднати до
щорічної відпустки.

У разі, коли такого погодження
з роботодавцем не було і праців-

ник не писав заяву про звільнення
його в день давання крові від робо-
ти, йому надається один додатко-
вий день відпочинку із збережен-
ням за ним середнього заробітку.

У разі, коли працівник,
наприклад, здає кров о 10 год.
ранку, а його зміна розпочинаєть-
ся о 7 (8) год. ранку цього дня, він
має бути звільнений від роботи в
цю зміну. Також цей працівник
має право на додатковий день
відпочинку (робочу зміну) із збе-
реженням середнього заробітку
за зміну. Тобто під «додатковим
днем відпочинку» мається на увазі
робочий день (зміна) незалежно
від його тривалості, у наведеному
у листі випадку, зміна тривалістю
11 або 22 години.

Якщо працівник здав кров о 10
годині ранку, а його зміна почина-
ється о 19 годині вечора цього дня,
на наш погляд, він має бути звіль-
нений від роботи в цю зміну із збе-
реженням середнього заробітку.
Також цей працівник має право на
додатковий день відпочинку (робо-
чу зміну) із збереженням за ним
середнього заробітку за зміну.

У разі давання крові праців-
ником у свій вихідний день, цей
день йому не оплачується, а
надається один день відпочинку
(у наведеному випадку зміна
тривалістю 11 або 22 год.) із збе-
реженням за ним середнього
заробітку або за його бажанням
цей день може бути приєднано
до щорічної відпустки чи вико-
ристано в інший час протягом
року після дня давання крові.

День давання крові оплачу-
ється відповідно до пункту 2
Порядку обчислення середньої
заробітної плати, затвердженого
постановою Кабінету Міністрів
України від 08.02.1995 №100,
виходячи з виплат за останні 2
календарних місяці роботи, що
передують події, з якою пов’яза-
на відповідна виплата.

Виплата середнього заробіт-
ку здійснюється за рахунок кош-
тів роботодавця, де працює
донор. Зазначені кошти відно-
сяться до таких, що спрямовані
на благодійну діяльність.

Підставою для надання таких
пільг є відповідні довідки, видані

донору за місцем медичного
обстеження чи давання крові та її
компонентів.

Для обліку використання робо-
чого часу працюючих, для контро-
лю за дотриманням працюючими
встановленого режиму робочого
часу, для отримання даних про від-
працьований час застосовується
форма №П-5, затверджена нака-
зом Держкомстату України «Про
затвердження типових форм пер-
винної облікової документації зі
статистики праці» від 05.12.2008
за №489.

День здавання крові (робо-
чий день, зміна) та додатковий
день відпочинку (зміна) у табелі
обліку робочого часу відмічаєть-
ся літерами «ІН» — інший невід-
працьований час, передбачений
законодавством (донорські, від-
гул і т. ін.). Кількість годин при
цьому не ставиться.

Директор
Департаменту      О. Товстенко

м. Київ
23 жовтня 2009 року
№296/13/116-09

АТОМПРОФСПІЛЦІ УКРАЇНИ ВІДПОВІДАЮТЬ

Професійній спілці працівників атомної
енергетики та промисловості України

майдан Незалежності, 2, м. Київ, 01012

Про порядок використання
донорами днів відпочинку

(Продолжение.
Начало в №47)

Здесь, в плане человече-
ских ресурсов, у нас совсем
другая проблема — острая
нехватка станочников: тока-
рей, фрезеровщиков и так
далее. В нашей округе таких
профильных образователь-
ных учреждений нет. Знаю,
что Ривненская АЭС готовит
в своем профтехучилище
этих специалистов. На ЗАЭС
есть учебно-тренировочный
центр, но он только для
своих нужд обучает кадры и
то не по всем рабочим про-
фессиям.

Нас же интересует, что-
бы человек сегодня офор-
мился на рабочую долж-
ность, а назавтра уже
выдавал товарную продук-
цию. Так диктуют рыноч-
ные условия. Либо вер-
нуться к прежнему опыту и
обучать людей дефицит-
ным специальностям не-
посредственно на заводе.
Сегодня наше штатное
расписание не позволяет
такого «ученичества». Мо-
жет быть, в масштабах
отрасли, включая Атом-
профсоюз, оговорить эти
моменты каким-то сов-
местным Положением или
в Колдоговоре.

— Иван Николаевич,
давайте коснемся сле-
дующей важнейшей ком-
поненты производствен-
ных отношений — охраны
труда. Если говорят, что
завод начинается с про-
ходной, то у вас вне ее
уже радуют глаз чистота
и порядок на территории,
также свежевыкрашен-
ные бровки пешеходных
дорожек с разными цвет-
ными насаждениями по
сторонам, «зеленые» угол-
ки отдыха с ажурными
лавками и столиками. И,
главное, воспринимается
все это не как единоразо-
вый «марафет», а почерк
настоящего хозяина, пе-
кущегося о настроении,
условиях труда людей
еще на подъезде к за-
водским воротам.

— Честно говоря, меня
ЗАЭС научила такому уб-
ранству территории, ко-
торая в пределах завода
составляет 17,4 га. Я на
всех оперативках обращаю
внимание и говорю со всей
заводской вертикалью —
бригадирами, мастерами,
начальниками цехов, что
тот, кто культуру произ-
водства, охрану труда ува-
жает, у того есть и выпол-

нение производственной
программы, и внешний вид
промперсонала попригляд-
нее, и бытовые помещения
функционируют. И, глав-
ное, труд безопасный, а
это признак профессиона-
лизма. К чести руководя-
щего звена предприятия
соблюдение правил и усло-
вий охраны труда строго
регламентировано. А если
возникают вопросы или за-
мечание в этой области, то
все вместе мы, включая
представителей профсою-
за, которые контролиру-
ют нас, администрацию, по
выполнению правил охра-

ны труда и расследованию
несчастных случаев, стре-
мимся исключить из нашей
производственной среды
любые нарушения.

Сегодня руководство
ОП «Атомэнергомаш» во
главе с генеральным дирек-
тором Григорием Абрамо-
вичем Городнером уделя-
ет системе охраны труда
серьезное внимание: спер-
ва-наперво все работни-
ки имеют индивидуальные
средства защиты, «одеты» и
«обуты», снабженцы соблю-
дают сроки обновки спеоб-
мундирования.
(Окончание на 2-й стр.)

«Мы сохранили коллектив и веру«Мы сохранили коллектив и веру
в наш завод» в наш завод» 

На снимках: токаря Виктора БОРИСЕНКО (слева) и станочника широкого профиля Александра БАТРАКА директор завода Иван Попов назвал

уникальными специалистами. Оба работника глухонемые, но «все понимают с полуслова, продукцию выдают — без претензий и в срок»

На снимке: токарь Игорь ПОПИТЬКО демонстрирует усовершен-

ственную конструкторами и технологами ОП «Атомэнергомаш»

трубку для теплообмена в воздухоохладителе. Срок службы модер-

низированного изделия увеличился более чем в 5 раз

Чергове засідання Президії ЦК профспілки, що відбулося
18 листопада у м. Южноукраїнськ, поставило, так би мовити
«проміжну крапку» в оцінці дій Атомпрофспілки за умов еконо-
мічної кризи. Інформацію з цього основного питання порядку
денного зробив Голова Атомпрофспілки України Валерій
Матов. У своєму виступі він охарактеризував стан і перспекти-
ви взаємовідносин Атомпрофспілки з Кабінетом Міністрів
України, центральними органами виконавчої влади, зокрема
профільними міністерствами, метою яких було забезпечення
реалізації й виконання протокольних доручень стосовно пору-
шених профспілкою проблемних питань (про хід втілення
профспілкових вимог та пропозицій з боку різних гілок влади
«Атомник України» розповідає регулярно і докладно. Цьому,
зокрема, нещодавно було присвячено інтерв’ю Голови
Атомпрофспілки газеті від 12.11.2009 року №46. — Прим.
ред.). Як підкреслив на засіданні Валерій Матов, не всі заходи
партнерських взаємовідносин спрацьовують однаково, нелег-
ко знайти спільні підходи до розв’язання проблем, але ЦК
Атомпрофспілки консолідуватиме й активізуватиме свої зусил-
ля у соціальному діалозі на найвищому рівні державної влади та
управління, щоб максимально зберегти гарантії працівників,
передбачені галузевими угодами та колективними договора-
ми, у тому числі за Колдоговором ДП НАЕК «Енергоатом».

(Закінчення на 2-й стор.)

У ПРЕЗИДІЇ ЦК ПРОФСПІЛКИ

Думка спілчан — була і є головним
важелем у діалозі з владою

Прем’єр-міністр України відреагувала на звернення Атом-
профспілки окремим дорученням

Что определяет сегодня стабильную работу
энергодарского завода специальных конструкций
ОП «Атомэнергомаш»? — об этом продолжение
интервью газете директора ЗСК Ивана ПОПОВА
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СОЦІАЛЬНО-ТРУДОВА АКТИВНІСТЬ ПАРТНЕРІВ

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Ежедневно с 7 часов утра

я весь завод обхожу, обща-
юсь по этому поводу с боль-
шинством людей — особое
внимание условиям труда,
температурному и питьевому
режиму. Цеха и участки обес-
печены водой, есть сепарато-
ры (качественная прохладная
вода), кулеры (завозится и
подается очищенная вода).
Работники имеют право на
оплаченные технологические
перерывы санитарно-оздоро-
вительного назначения.

В основном у нас нор-
мальные условия производ-
ства и быта. Рабочие же места
сварщиков, слесарей, изоли-
ровщиц аттестованы как с
тяжелыми и вредными усло-
виями труда. Примерно 70%
работников из всего коллекти-
ва получают специальное про-
филактическое питание —
молоко в связи с неблагопри-
ятными условиями работы.
Кстати, заводская столовая
находится внутри предприя-
тия, где обед из трех блюд
стоит примерно пять гривен.
Четыре автобуса довозят на
завод наш персонал.

— Иван Николаевич, в
середине июля этого года

на конференции трудового
коллектива ГП НАЭК «Энер-
гоатом» делегаты из Южно-
Украинской, Запорожской
и других АЭС сетовали на
то, что на рабочих мес-
тах, особенно ремонтников,
отсутствуют необходимые
инструменты и приспособ-
ления. Предлагали сос-
тавить обязательный пе-
речень таких предметов,
необходимых рабочему.
Что также относится к охра-
не труда и здоровью чело-
века. Как обстоят дела на
вашем предприятии с обес-
печением в этот кризисный
период?

— Сразу говорю, кризис-
ная ситуация сказывается
только на одном — это не-
своевременные поставки то-
варно-материальных цен-
ностей. Здесь дела — мне
вам не передать. Стабильную
работу тормозят срывы сро-
ков в снабжении сырьем.
Из-за этих тендеров соответ-
ствующие законы приняты
государством еще в 2006 го-
ду, никто не хочет участвовать
с нашим предприятием в коо-
перации или не имеет диллер-
ских полномочий. Проблема
носит хронический характер,
думаю, что не только в ОП

«Атомэнергомаш»… Это не-
доработки всех ветвей власти
и законодателей в том числе.
К слову, и в рамках ГП НАЭК
«Энергоатом» очень долго
согласовываются и утверж-
даются планы, бывает получа-
ем их к концу первого полуго-
дия, вот и ломай затем голову,
сумеем ли освоить деньги,
выполнить намеченное. Ну
это, конечно, не столько вина,
а беда руководства Компании.
Вот только 29 октября прави-
тельство утвердило финплан
«Энергоатома» на 2009 год.
Что еще можно здесь до-
бавить?

Моя точка зрения, кри-
зис — не повод для безала-
берщины. Необходимо чет-
кое планирование и такая же
организация вокруг его. И
всегда, что предусмотрено —
осуществить, то есть проявить
волю власть предержащих.

Руководить — это пред-
видеть. Наша ближайшая
задача — построить третий
и четвертый энергоблоки
Хмельницкой АЭС, учебно-
тренировочный центр Запо-
рожской АЭС. Мы не исклю-
чаем здесь задействование
строительного потенциала за-
вода. Нами сохранены участ-
ки — арматурный, формо-
вочный, площадка летнего
изготовления железобетон-
ных конструкций, подъезды —
железнодорожный и к речно-
му порту, имеются асфаль-
тированные автомобильные
дороги. Уже есть проект реа-
нимации цеха ЖБИ, «засве-
ченный» на всех уровнях,
ведется поиск источников
финансирования для макси-
мальной загрузки всех про-
изводственных площадей и
поставок необходимых кон-
струкций на Х-3, Х-4 и выше-
названный объект ЗАЭС. В
целом это даст приличное
количество новых рабочих
мест. Кризис кризисом, но
людям нужно жить сегодня, в
этих непростых условиях.

— По дороге на за-
вод сопровождавший ме-
ня председатель первич-
ной профорганизации ОП
«Атомэнергомаш» Виктор
Пантелеевич Полихранов
сказал, что Иван Николае-
вич — социально ориенти-
рованный директор, знает
каждого работника по име-
ни и отчеству, и когда по-
лучает предложение или
замечание от профкома,
исполняет их как «Отче
наш…»? Хотелось бы услы-

шать от вас, что имел в ви-
ду профруководитель?

— Я человек военный,
«гражданский» полковник, он
это знает. Стараюсь любое
решение принимать с учетом
мнения профсоюза. Служба
меня научила, что никто, ника-
кой там дядя Ваня не придет и
не сделает ту или иную рабо-
ту, решит проблему. У меня
подход армейский был и ос-
тается во всем — пример
командира ведет. В любой
постановке вопроса: произ-
водственном, профсоюзном
либо административном не-

обходимо строить сбаланси-
рованные отношения на всех
уровнях производственной
цепочки. Мое отношение к
людям — как к себе. У нас
взаимопонимание.

— Вы как руководи-
тель завода, так сказать
сторона работодателя, а
могли бы назвать профсо-
юзных активистов?

— Конечно, я их чувствую
по ежедневной работе в це-
хах. Называю: Роговая Ольга
Тиофановна, председатель
цехового комитета профсою-
за, архивариус. Она со дня
основания завода работает —
29 лет. Это можно сказать, что
мать родная, вникает в душу
человека, прочувствует его
трудности, похлопочет со ссу-
дой, путевкой, займется по-
мощью в случае похорон.
Совсем недавно у нас умер
работник участка армаканатов
Андрей Николаевич Смир-
нов, в день своего 42-летия...
— директор выдержал паузу.

Дальше. Вера Васильевна
Михайлова, изолировщица,
около 10 лет на заводе. Она
всегда личным примером,
скрупулезно и аккуратно, по-
творчески подходит к основ-
ной работе и общественной.
Хотел бы отметить Николая
Петровича Фурсенко, элек-

трогазосварщика V разряда,
примерно с 28-летним трудо-
вым стажем. Он начитанный,
подкованный во многих воп-
росах человек, всегда помо-
жет коллегам в разъяснении
каких-либо обстоятельств, яв-
ляется примером для молоде-
жи в повседневной работе. Ну
и дальше можно перечислять.

Я постоянно присутствую
на профсоюзных собраниях,
нравится реальный подход его
участников к обсуждаемым
вопросам как профсоюзным,
так и производственным, что
прочно взаимосвязано и урав-
новешено в интересах обеих
сторон. Ибо не будь пред-
приятие экономически мощ-
ным, а профсоюз сильным,
невозможно было бы выстро-
ить сильную социальную за-
щиту работников: достойную
зарплату, надлежащий уро-
вень культуры производства,
возможность оздоровления,
поддержку лучших традиций
завода. Мы, как партнеры,
работаем на общую цель —
развивать и социализировать
наше производство.

Рассказал о заводе
и познакомил с его

тружениками директор
Иван ПОПОВ,

записал и фотографировал
Николай ВАРЧИН

«Мы сохранили коллектив«Мы сохранили коллектив
и веру в наш завод» и веру в наш завод» 

На снимке (слева-направо): высококвалифицированные слесаря

механосборочных работ Николай Николаевич ВОРОНИН и Виктор

Николаевич МУРАШКО

На снимке: сварщик высшего,

VІ разряда, Владимир Максимо-

вич КОЛЕСНИКОВ имеет большой

опыт работы на энергетических

объектах в стране и за рубежом, в

частности, в Ираке, Иране

Отходы — в дело. Так решило руководство ОП «Атомэнергомаш» и при-

обрело в 2007 году для завода станок контактной листовой сварки, что

позволило отходы «нержавейки» использовать как вторичное сырье для

изготовления товарной продукции (съемной теплозащиты) и сэконо-

мить на этом более 2 млн. гривен.

На снимке: машинист контактной сварки ІV разряда Любовь ДЬЯЧКОВА

На снимке: кадровый электросварщик V разряда Виктор Константино-

вич РУМЯНЦЕВ занят контрольной сборкой панели для торцевой части

макета парогенератора

На снимке: питьевой водой обеспечены все цеха завода На снимке: бытовые помещения крановщиц цеха

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

На останні звернення Голови
Атомпрофспілки Валерія Матова
до Прем’єр-міністра України Юлії
Тимошенко про врегулювання пи-
тань підвищення рівня заробітної
плати, соціальних стандартів та
забезпечення сталого функціону-
вання об’єктів атомної енергетики
та соціальної інфраструктури міст-
супутників АЕС керівник уряду від-
реагувала окремим цільовим дору-
ченням від 3.11.2009 року. У якому,
зокрема, наголошується, що «про
результати поінформувати автора
звернення (Атомпрофспілку. —
Прим. ред.) та Кабінет Міністрів».
Звичайно, реалізація доручень
Прем’єр-міністра  (див. фотоксе-
рокопію на 1-й стор. — Прим.
ред.) можлива за умови всебічної
підготовки до цього багатьох вико-
навчих структур, включаючи ДП
НАЕК «Енергоатом». Однак для
обох сторін дуже важливо не
допустити дестабілізації соціальної
обстановки в ядерній галузі, під-
приємствах і в організаціях, що
перебувають на обслуговуванні

Атомпрофспілки. Тому профспілка
за нинішніх умов буде дуже уважно
контролювати соціально-економіч-
ну ситуацію в трудових колективах,
розраховуватиме при цьому на під-
тримку і враховуватиме думку кож-
ного зі співспілчан у намаганні реа-
лізації досягнутих домовленостей з
урядовою стороною — утримати на
гідному рівні всі соціальні стандар-
ти і гарантії працівників.

Узявши до уваги інформацію
Голови Атомпрофспілки, Президія
ЦК схвалила дії керівництва проф-
спілки щодо розв’язання нагаль-
них проблем трудових колективів
підприємств атомної енергетики
та промисловості України та за-
пропонувала продовжити роботу у
форматі соціального діалогу з
суб’єктами державної влади.

Заслухавши повідомлення го-
лови Організації молоді Атом-
профспілки Сергія Голоти про вне-
сення змін до постанови Президії
ЦК профспілки від 17.07.2009 року
№П-14-2 «Про проведення звітів і
виборів в Організації молоді Атом-
профспілки», Президія ЦК проф-
спілки ухвалила викласти п. 2 ви-

щезазначеної постанови у такій
редакції: «Звіти і вибори у кож-
ній організації молоді первин-
ної профспілкової організації або
об’єднаної організації профспілки
повинні завершитися не пізніше
ніж за тиждень до проведення звіт-
них профспілкових зборів, конфе-
ренції у відповідній профспілковій
організації. В організаціях молоді
вибори голови організації молоді
та Ради молоді можуть не прово-
дитися, якщо вони відбулися після
1 вересня 2008 року. Рішення про
проведення виборів в Організації
молоді приймає відповідна Рада
організації молоді за погодженням
з профспілковим комітетом».

У зв’язку з тим, що звітна
конференція організації молоді
первинної профорганізації ВП «За-
порізька АЕС» за 2008 рік не відбу-
лася, доручити голові первинної
профорганізації ВП ЗАЕС Захарову
М.Ф. взяти під свій особистий конт-
роль проведення звітно-виборних
зборів (конференцій) у підрозділах
ВП ЗАЕС та підготовку й проведен-
ня звітно-виборної конференції
організації молоді первинної про-
форганізації ЗАЕС.

На засіданні Президії ЦК
профспілки обговорено низку
інших питань та ухвалено відпо-
відні рішення.

У ПРЕЗИДІЇ ЦК ПРОФСПІЛКИ

Думка спілчан — була і є головним
важелем у діалозі з владою

� Кабмин присоединил ГП
«Укрэнергоэффективность» к
НАЭК «Энергоатом». Кабинет
Министров Украины реоргани-
зовал государственное пред-
приятие по научно-техническим
работам по энергосбережению
в электроэнергетике «Укрэнер-
гоэффективность» путем при-
соединения к государственному
предприятию «Национальная атом-
ная энергогенерирующая компа-
ния «Энергоатом» с созданием
на базе реорганизованного пред-
приятия отдельного структурного
подразделения. Об этом гово-
рится в постановлении прави-
тельства Украины №1352-р от
11 ноября 2009 года.

� Кабмин перенес конечный
срок выполнения программы
поэтапного повышения цен на
энергоносители для населения
на 2012 год. Кабинет Министров
Украины перенес конечный срок
выполнения программы по по-
этапному переводу цен на энерго-
носители для населения и других
потребителей до экономически
обоснованного уровня с 2009-го
на 2012 год, сообщает Интер-
факс-Украина.

Перенос сроков закреплен
правительственным распоряже-
нием №1385-р от 18 ноября 2009
года, которым вносятся коррек-
тировки в ранее утвержденный

Кабмином комплексный план ме-
роприятий по обеспечению фи-
нансовой стабилизации предприя-
тий топливно-энергетического
комплекса.

Ранее Национальной комиссии
регулирования электроэнергетики
(НКРЭ) совместно с министер-
ствами экономики, финансов, тру-
да и социальной политики было
поручено разработать и принять в
течение 2007—2009 годов поста-
новление о поэтапном приведении
цен на энергоносители до уровня,
который соответствует обоснован-
ным расходам на их производство
(добычу), передачу и поставку.

Правительство также перене-
сло конечный срок разработки и
внедрения программы долгос-
рочной тарифной и ценовой
политики в нефтегазовом ком-
плексе, которая должна была
быть утверждена постановлени-
ем Кабмина, на 2011 год.

Кроме того, на 2010—2011 го-
ды перенесены конечные сроки
внедрения стандартов качества
предоставления услуг по постав-
ке электроэнергии и природного
газа.

Кабмин также перенес на бо-
лее поздние сроки еще ряд ини-
циатив, которые должны обеспе-
чить финансовую стабилизацию
предприятий топливно-энергети-
ческого комплекса.

АТОМНО-ЕНЕРГЕТИЧНІ НОВИНИ
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МІЖНАРОДНА ПРОФСПІЛКОВА СПІВПРАЦЯ

В этом году в работе
Совета приняли участие
руководители членских ор-
ганизаций из России, Бе-
ларуси, Азербайджана, Уз-
бекистана, Украины. Эти
государства являются не
только активными участни-
ками Совета, но и страна-
ми, которые вносят суще-
ственную лепту в работу
самой организации. Пред-
седатель Атомпрофсоюза
Украины Валерий Матов —
координатор членских ор-
ганизаций ICEM в Украине.

Согласно процедуре,
участники утвердили прото-
кол региональной конфе-
ренции 2007 года. Затем
Генеральный секретарь
Манфред Варда сообщил
о завершении переезда
штаб-квартиры ICEM из
Брюсселя в Женеву, о кад-
ровых изменениях, об ос-
новных направлениях рабо-
ты после конгресса, а также
осветил итоги заседания
исполкома ICEM.

Информацию о разви-
тии социального диалога и
заключении соглашений с
транснациональными ком-
паниями, новых формах
сотрудничества с 10 отра-
слевыми международными
федерациями профсоюзов,
международной конфеде-
рации, работе с ассо-
циациями работодателей,
МОТ, организацией эконо-
мического сотрудничества
и развития и, самое глав-
ное, о Пакте о рабочих
местах, принятом в борьбе
с кризисом, можно найти
на сайте ICEM на англий-
ском и русском языках.

В ICEM cоздана рабочая
группа по вопросам «устой-
чивого развития». Этот тер-
мин включает в себя три
ипостаси: вопросы защиты

окружающей среды, эко-
номические и социальные
вопросы. Документ, разра-
ботанный этой рабочей

группой, содержит рекомен-
дации для практической ра-
боты членских организаций.

Новым Региональным
секретарем по нашему ре-
гиону назначен Анатолий
Сурин, возглавлявший ра-
нее международный отдел
Федерации независимых
профсоюзов России.

Также на Совете были
обсуждены вопросы внут-
ренней дисциплины и опла-
ты членских взносов за
последний период.

Основной вопрос — раз-
витие ситуации в регионе в
условиях экономического
кризиса и ответные дей-
ствия профсоюзов.

Представители отрасле-
вых профсоюзов стран-
участниц предоставили ин-
формацию о деятельности
профсоюзов в условиях кри-
зиса, о состоянии экономик
и предложениях профсою-
зов в антикризисные страте-
гии в своих странах.

Представитель Профсо-
юза топливного комплекса
Узбекистана Халилова Мав-
джуда рассказала о работе
Регионального женского ко-

митета. В частности, меж-
дународная конференция
«Женщины и молодежь.
Формы и методы соци-
альной защиты» прошла в
Ташкенте в сентябре 2008
года с огромным успе-
хом. Российский профсоюз
«Нефтегазстрой» провел
интересную Конференцию
«Гендерные стереотипы на
рынке труда».

Участники Совета проа-
нализировали ход реализа-
ции действующих в на-
шем регионе проектов, в
частности «Международ-
ного проекта по органай-
зингу и профсоюзной мо-
дернизации», «Каспийского
проекта», определили стра-
тегии и конкретные потреб-
ности в проектной поддерж-
ке, наметили действия,
нацеленные на практиче-
скую помощь для членских
организаций.

Председатель РО ICEM
по ВЕЦАЮЗ Иван Мохначук
охарактеризовал наше вре-
мя периодом, когда преды-
дущий крах социалисти-
ческой модели развития и
терпящий сейчас крах капи-

талистической модели раз-
вития, глобальный кризис
приведут к симбиозу систем
и усилению государствен-
ного контроля над бизнесом
и происходящими процес-
сами.

Основная задача проф-
союзов разных стран —
защита человека труда
остается актуальной, как
никогда, и требует совре-
менного подхода и опе-
режения действий рабо-
тодателя.

Региональный совет за-
вершил свою работу обсуж-
дением плана действий на
2010 год. В частности, в Ки-
еве запланировано прове-
дение конференции по воп-
росам реструктуризации и
приватизации энергетиче-
ских и горнодобывающих
компаний в странах Цент-
ральной и Восточной Евро-
пы на январь будущего
года.

Леся СЕМЕНЯКА,
главный специалист

по международной
работе Атомпрофсоюза

Фото
Николая ВАРЧИНОГО

СПРАВЖНІ ПРОФСПІЛКИ УПОВНОВАЖЕНІ ВІД ТРУДОВОГО КОЛЕКТИВУ: НАС БІЛЬШЕ

Польські ЗМІ пишуть про збільшен-
ня числа випадків створення псевдоп-
рофспілкових організацій, так званих
«жовтих профспілок», слухняних і
легко керованих працедавцем груп
працівників.

Як відомо, основним завданням про-
фесійних спілок є захист прав працівників
та діяльність, спрямована на поліпшення
їх соціально-економічного становища.
Профспілки протидіють звільненням,
контролюють виконання трудового зако-
нодавства, добиваються вищих зарплат і
кращих умов роботи для працівників.
Проте завдання профорганізацій стають
іншими, коли їх утворюють слухняні
начальнику підлеглі.

Такі псевдоутворення стають зброєю
в боротьбі зі справжніми професійними
організаціями, які справді стоять на
захисті інтересів трудівника. Для чого
роботодавцю власна профспілка? Аби
самостійно вирішувати важливі для під-

приємства питання. Така профспілка
утворюється, навіть коли вже є профорга-
нізація, а точніше, саме тоді, коли вона
вже є. Профспілка начальника діє на кон-
фронтацію трудового колективу, а коли
порозуміння не може бути досягнуто, тоді
роботодавець заявляє, що профспілки не
домовилися, і рішення приймає сам. «Ми
знаємо багато випадків, коли на підпри-
ємствах з’являється нова профспілка,
членами якої стають особи, пов’язані з
керівником підприємства. І це стосується
вже практично усіх галузей, — сказав
нещодавно в інтерв’ю «Rzeczpospolitej»
Кшиштоф Згода, керівник відділу проф-
спілкового розвитку NSZZ Solidarno».

«Проблема у тому, що довести погані
наміри практично неможливо. Звичайно,
одразу не зрозумієш, що це за профорга-
нізація, бо діє вона начебто легально і
створена на законних підставах. Про
справжнє її призначення можна здогада-
тися з прізвищ осіб, які увійшли до органі-

зації та з подальшої її діяльності.
Справжні профспілки не можуть завадити
реєстрації липової профорганізації, зіні-
ційованої роботодавцем. Реєстраційні
органи в такій ситуації безпорадні, тому
що засновники «жовтої» професійної
спілки мають статус працівників, отже,
користуються з наданих їм конституцій-
них уповноважень. Правила створення
такої профструктури доволі прості,
достатньо 10 працівників. А таку кількість
відданих працедавцеві членів колективу
знайти не складно на будь-якому підпри-
ємстві. Через недоказовість фактичних
намірів до прокуратури не потрапляє
жодного повідомлення про такі справи».

«Така гра з професійними спілками є під-
ступною маніпуляцією, — вважає Кшиштоф
В. Баран, професор Ягелонського універси-
тету. — Єдиним методом боротьби з цим
явищем може бути збільшення свідомості
самого трудового колективу і його активна
протидія утворенню «жовтих» профспілок.
Однак фахівці дослідили, що лише два від-
сотки членів профспілки помічають на своїх
підприємствах роботу «жовтої» профспілки.

Іншою умовою дійового протистояння є
досягнення репрезентативності справжніх
профорганізацій, тобто зосередження у
своїх лавах відповідно великої кількості пра-
цівників підприємства. Тоді голос профорга-
нізації буде вирішальний і профспілка пра-
цедавця не зможе саботувати ініціативи
справжніх представників трудового колекти-
ву. На жаль, за сьогоднішніх несприятливих
для справжніх профспілок умов часто влас-
не «жовте» об’єднання стає «репрезента-
тивним».

Одні працедавці намагаються створити
поділені профспілки, інші не хочуть мати їх
взагалі. Таких, за опитуванням, у Польщі
80 відсотків. Профспілки обтяжливі для влас-
ників фірм. Це стосується і великих значущих
підприємств. Працедавці вже потирають
руки з радості: нарешті з’явився шанс, щоб
Міністерство праці навело лад з професійни-
ми спілками. Проте ті мають намір захищати-
ся. Поляки жваво обговорюють ситуацію,
називаючи її «конфліктним плюралізмом».

Слава СТАНІНА
(за матеріалами польських видань)

Обережно: липова профспілка

РЕГИОНАЛЬНЫЙ СОВЕТ ICEM В КИЕВЕ
о ситуации в регионах в период кризиса и ответных действиях профсоюзов

Осенью т.г. в Киеве состоялся Региональный
совет Международной Федерации профсоюзов
работников химической и горнодобывающей про-
мышленности, энергетики и других отраслей
(ICEM) по Восточной Европе, Центральной Азии и
Южному Кавказу (ВЕЦАЮЗ).

В Совете принял участие Генеральный секре-
тарь ICEM Манфред Варда и председатель РО ICEM
по ВЕЦАЮЗ Иван Мохначук.

Региональный совет — это уставное мероприя-
тие, призванное координировать работу членских
организаций в регионе, развивать солидарность,
обмениваться опытом и определять практическую
помощь, требуемую для Региона от ICEM.

Верховна Рада України повторно ухвалила закон
«Про внесення змін до деяких законів України щодо
впорядкування питань соціального захисту населен-
ня, яке проживає в зонах спостереження підприємств
з видобування уранових руд, ядерних установок і
об’єктів, призначених для поводження з радіоактив-
ними відходами».

У ВЕРХОВНІЙ РАДІ УКРАЇНИ

Закон спрямований на
підвищення соціального за-
хисту населення, яке прожи-
ває на території зони спос-
тереження підприємств з
видобування уранових руд,
ядерних установок і об’єктів,
призначених для поводжен-
ня з радіоактивними від-
ходами. З цією метою вно-
сяться зміни до законів
«Про використання ядерної
енергії та радіаційну безпе-
ку», «Про електроенергети-
ку», «Про систему оподат-
кування».

Згідно із законом, що
набирає чинності з 1 січ-
ня 2010 року, «населення
територій, на яких розмі-
щуються підприємства з
видобування і перероб-
ки уранових руд, ядерні
установки, об’єкти, при-
значені для поводження
з радіоактивними відхо-
дами, має право на со-
ціально-економічну ком-
пенсацію ризику від їх
діяльності, у тому числі на:
використання частини кош-
тів, що інвестуються в будів-

ництво підприємства з ви-
добування і переробки ура-
нових руд, ядерних устано-
вок і об’єктів, призначених
для поводження з радіо-
активними відходами, на
будівництво об’єктів соці-
ального призначення; ство-
рення та підтримання у
справному стані спеціальної
соціальної інфраструктури,
у тому числі захисних спо-
руд, що використовуються
під час аварій, забезпечен-
ня препаратами стабільного
йоду; пільги з оплати за спо-
житу електричну енергію за
тарифом, що встановлюєть-
ся відповідно до закону «Про
електроенергетику» для на-
селення, яке постійно про-
живає в 30-кілометровій
зоні атомних електростан-
цій; виконання заходів з
поліпшення умов проживан-
ня та праці громадян, які
мешкають на означених те-
риторіях, за процедурами,
встановленими Кабінетом
Міністрів України».

Юрій КОЛЕСОВ

� В знак протеста против сокращений турецкие
рабочие провели 600-километровый марш. Близится
к завершению марш протеста против сокращений работ-
ников компании Kent-As. Пройдя за 30 дней почти 600
километров, протестующие собираются занять площадь
в Анкаре и не уходить с нее до тех пор, пока их не восста-
новят на работе.

Марш проходил вдоль трассы Измир—Анкара. Несмот-
ря на попытки полиции запретить марш, протестующие
проходили в день по 20 километров. 10 октября к маршу
присоединился Европейский секретарь ИОО Юрген
Буксбаум, который выразил от лица ИОО и Европейской
федерации профсоюзов общественного обслуживания
солидарность и поддержку протестующим.

К маршу присоединялись другие профсоюзы, поли-
тические партии и просто сочувствующие, которые хоте-
ли выразить понимание и поддержку участникам акции.

� Гендерный баланс в высших органах ЕС: Мэри
Робинсон начинает президентскую кампанию.
Растет накал дискуссии о гендерном равенстве в выс-
ших органах власти ЕС. И Президент Еврокомиссии, и
Председатель Европарламента — мужчины, поэтому
сторонницы гендерного равенства настаивают на том,
что как минимум один из двух постлиссабонских постов
должен быть отдан женщине.

� Разъяснительная кампания ТСО: «Коллектив-
ное соглашение — твой неизвестный щит!».
Шведский профцентр ТСО, совместно с членской орга-
низацией ЕФПОО страны — SKTF, начали кампанию в
поддержку коллективных договоров. Цель кампании —
объяснить преимущества, которые члены профсоюза
получают от такого рода соглашений. Кампания включа-
ет в себя теле- и кинопоказы материалов о преимуще-
ствах колдоговоров.

На домашней странице кампании представлены дан-
ные (в шведских кронах) о том, насколько рост доходов
работников вырос с вступлением коллективного согла-
шения в силу. Калькулятор позволяет членам ввести
месячную зарплату, длительность сверхурочной работы
в месяц, рабочий стаж и узнать, насколько больше денег
они получат. 

Данные кампании основаны на 14 коллективных
договорах последних лет и убедительно демонстрируют
положительное влияние профсоюзов на оплату труда их
членов.

Президент SKTF Ева Нордмак отметила: «Эта кампа-
ния наилучшим образом отвечает на вопрос «зачем мне
вступать в профсоюз?».

МІЖНАРОДНІ ПРОФСПІЛКОВІ НОВИНИ
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4
ТОРКАЮЧИСЬ СЕРЦЕМ РОКІВ, ВІДДАНИХ АЕС

По случаю 25-летия
со дня физического пуска
1-го энергоблока Запо-
рожской атомной элек-
тростанции в культурно-
деловом центре ЗАЭС
состоялась встреча вете-
ранов предприятия, кото-
рая прошла в теплой то-
варищеской атмосфере —
все были рады собраться
вместе и вспомнить то
время, когда они, пол-
ные энтузиазма, строили
свою станцию.

Такие встречи, приуро-
ченные к юбилейным да-
там, становятся на ЗАЭС
традиционными. В прошлый
раз почти в таком же соста-
ве эти люди собирались
вместе пять лет назад, что-
бы отметить 20-летие пуска
первого энергоблока. В при-
ветственном слове в адрес
ветеранов генеральный ди-
ректор ОП ЗАЭС Вячеслав
Тищенко отметил, что этот
юбилей всеми выстрадан и
заслужен. Ведь всех, кто
работал в то время на гиган-
тской стройке века, кто был
в ее авангарде, не случай-
но называют первопроход-
цами. Многое тогда прихо-
дилось делать впервые,
многому учиться… Но на-
стоящим профессионалам,
как известно, все по силам.
И сегодня, подчеркнул Вя-

чеслав Алексеевич, тоже
приходится обращаться за
советом к этим опытнейшим
специалистам, они никогда
не отказывают в помощи, за
что им огромная благо-
дарность. Ветеранов также
приветствовал заместитель
генерального директора
ОП ЗАЭС–директор служ-
бы человеческих ресурсов
Александр Кривцов, пред-
седатель профсоюзного ко-
митета станции Николай
Захаров.

Много прозвучало в этот
вечер воспоминаний из тех,
сегодня уже легендарных,
лет. Леонид Прохоров, быв-

ший генеральный директор
ЗАЭС, напомнил, что тог-
да в СССР планировалось
пустить двести таких энер-
гоблоков. По понятным при-
чинам не получилось, но
главное, констатировал он,
все получилось здесь, на
промплощадке Запорожс-
кой атомной, где один за
другим выросли шесть
гигантов-миллионников,
главный из которых, безу-
словно, первый. И очень
жаль, что не все дождались
его четвертьвекового юби-
лея. Леонид Васильевич
назвал известные на стан-
ции имена: Алексей Коваль,

Виктор Богодист, Николай
Тищенко, Владимир Лео-
ненко… Это специалисты,
которые занимались разной
работой, но их всех объеди-
нял профессионализм, и их
заслуги никогда не будут
забыты…

Тамара Антропова, кото-
рая много лет была главным
бухгалтером ЗАЭС, вспом-
нила далекий октябрь 1978
года, когда был принят пер-
вый директор ЗАЭС и пер-
вые шесть специалистов.
Тогда на Южно-Украинской
АЭС был почти готов первый
блок, но запорожский все-
таки был пущен раньше…

О первых днях работы
энергоблока №1 напом-
нил нынешний его началь-
ник Иван Сердюк, который
рассказал, что, готовясь к
юбилею, взял в архиве опе-
ративный журнал того вре-
мени — и с интересом про-
читал записи 6—12 ноября
1984 года, отражавшие
эпопею физпуска. В журна-
ле есть записи на то вре-
мя начальника реакторного
цеха Вячеслава Тищенко,
его заместителя Дмитрия
Сухоставца, начальника
смены станции Владими-
ра Седнева, начальников
смены реакторного цеха

Вячеслава Титаренко, тур-
бинного цеха Валерия Тро-
яна и Виктора Марынича,
начальника смены ЦТАИ
Александра Кривцова, на-
чальника смены гидроце-
ха Сергея Шимчева… И
там же есть записанное
6 ноября в 18.35 позд-
равление, адресованное
персоналу станции, от ге-
нерального директора Алек-
сандра Волкова, в котором
речь идет о том, что пер-
вый блок подготовлен к
выходу… Эти оперативные
записи говорят сами за
себя, наглядно предста-
вляя, что этими событиями
жил весь коллектив…

Возможно, сегодня, ког-
да Запорожская АЭС по
праву называется флагма-
ном атомной отрасли стра-
ны, когда ее энергоблоки
работают как часы, ново-
му поколению специали-
стов сложно представить
условия, в которых начина-
лась эксплуатация стан-
ции… Первый блок, как
отмечают ветераны, был
самым трудным… Справи-
лись! Построили, пусти-
ли, вдохнули жизнь! И это
был, без ложного пафо-
са, настоящий трудовой
подвиг…

Ирина РОМАНОВА
Фото Николая КУЛАГИНА

А первый пуск — он трудный самый…А первый пуск — он трудный самый…

ЕЛЕКТРОЕНЕРГІЯ: СТОРІНКИ ІСТОРІІ

Людині електричні та
магнітні властивості тіл бу-
ли відомі досить давно.
Першою науковою робо-
тою про електрику був
трактат «Про магніт, маг-
нітні тіла і великий магніт
— Землю», написаний ві-
домим англійським ученим
У. Гільбертом в 1600 році.
Він назвав «електричними»
тіла, здатні електризува-

тися, і ввів термін «елект-
рика». За визначенням
У. Гільберта «електрика» —
це сукупність явищ, в яких
існують і перебувають у ру-
сі й у взаємодії заряджені
частинки. Століттями тер-
мін «електрика» змінював
своє визначення, але і за-
раз для сучасної людини,
навіть з вищою освітою,
електрика не є повністю
зрозумілою і вивченою, —
особливо її вплив на живі
організми, в тому числі її дії
в лікувальних властивос-
тях, та вплив на навколиш-
нє середовище рослинно-
го світу тощо.

О. Геріке в 1660 році
описав першу електрич-

ну машину тертя, яка скла-
далась із зробленої з сір-
ки кулі, і при обертах на-
тиралась долонями рук.
На початку ХVІІІ століття
Ф. Гауксбі замінив кулю із
сірки пустою скляною кулею.

У 1743 році в машину був
введений ковзний контакт,
який знімав електричні заря-
ди, і машина стала постійно
віддавати електричні заря-

ди. У Києві така електрична
машина вперше була уста-
новлена у 1783 році в ка-
бінеті при бібліотеці Киє-
во-Могилянської академії,
завдяки І. Фальковському
(1762—1843).

Прийнято вважати, що
історія електричних машин
бере свій початок відтоді,
коли в 1821 році М. Фа-
радей (1791—1867) ство-
рив електричний двигун,
який складався із постійно-
го магніту, навколо якого
обертався провідник, за-
кріплений зверху над маг-
нітом, по якому протікав
постійний струм живиль-
ної батареї гальванічних
елементів. Ковзний контакт

забезпечувався ртуттю, на-
литою в скляну чашу.

У двигуні М. Фарадея
при постійному струмі у
провіднику і постійному маг-
нітному полі, створеному
постійним магнітом, відбу-
валося перетворення елект-
ричної енергії в механічну.

У 1834 році Санкт-
Петербурзький академік
Б. Якобі створив і описав
електродвигун, який пра-
цював за рахунок набли-
ження і відштовхування
4-х підковоподібних елект-
ромагнітів. Не будемо вда-
ватися у подробиці кон-
струкції цього двигуна, а
приведемо тільки приклад
його використання.

У 1838 році Б.С. Якобі
об’єднав 40 таких елект-
родвигунів, які працювали
на два вали бота (по 20
двигунів). Джерело жив-
лення електродвигунів скла-
далось із 320 гальванічних
елементів. Бот, який разом
з 12 пасажирами плавав по
р. Неві декілька годин, при
сильному вітрі і проти те-
чії. Це було перше прак-
тичне використання елект-
ричних машин! Тільки че-
рез 100 років електричні
двигуни, як приводний
механізм гвинта, почали
використовувати на пароп-
лавах, а двигуни, запропо-
новані Б. Якобі, не знайшли
використання.

У 1873 році Ф. Гефнер-
Альтенек і В. Сименс ство-
рили генератор постійного
струму з барабанним яко-
рем, який мав усі основні
елементи сучасного гене-
ратора постійного струму.

У Києві у 1890 році спо-
руджено електростанцію
постійного струму в районі
Національної опери і про-
кладено міську електроме-
режу.

У 1889 р. видатний
електротехнік М. Доліво-
Добровольський запропо-
нував трифазну систему

змінного синусоїдального
струму і тоді ж створив
перший трифазний генера-
тор, асинхронний двигун,
ротор якого обертається
внаслідок взаємодії його з
постійно обертаючим маг-
нітним полем, створеного
в трифазній електричній
системі змінного струму,
та трансформатор змінно-
го струму. Учений спочатку
інтуїтивно довів те, що в
трифазній системі змінно-
го струму створюється еко-
номічно найефективніша
передача електричної енер-
гії на усякі відстані і подаль-
ше збільшення числа фаз є
недоцільним, так як воно
призведе до значного збіль-
шення витрат міді на про-
відники. Водночас в три-
фазній системі змінного
струму створюється симет-
ричне обертаюче електро-
магнітне поле, яке оберта-
ється пропорційно частоті
змінного струму. Його гені-
альна ідея була підтвердже-
на пізніше математичним
шляхом та побудовою різ-
них векторних діаграм. На
цьому принципі електро-
магнітної взаємодії працю-
ють усі електродвигуни
змінного струму в різних
галузях діяльності людства
всього світу.

У Києві у грудні 1898
року почала діяти перша,
на теренах Росії, електрич-
на станція трифазного
змінного струму загально-
го користування на вул.
Андріївській, 19, машинний
зал якої зберігся до сьогод-
ні (див. фото).

Трифазна система змін-
ного струму з початку 90-х
років ХІХ ст. назавжди уві-
йшла в енергетику.

Почалося використання
потужних природних сил
електромагнітної взаємодії
в промисловості і в усіх
сферах діяльності людства
взагалі.
Володимир ЦИГАНЕНКО

Струм — жива частинка нашого життя
Вивчення вченими природних сил електромагнітної взаємодії
дало поштовх інтенсивному розвитку обертальних електричних машин

Як відомо, щоб досконало розібратися в законо-
мірностях будь-якої галузі знань, необхідно знати
історію її розвитку.

Вивчення вченими-науковцями природних сил
електромагнітної взаємодії, їх розробки, які вважались
сучасникам абстрактними, надзвичайно повчальні і
заслуговують особливої уваги та розуміння.

ДОБРОГО ЗДОРОВ’Я

Курячий бульйон
Курячий бульйон розширює мікросудини дихаль-

них шляхів і полегшує відкашлювання. Шматочки
курки відваріть з цибулею, морквою, лавровим лис-
тям, корінням селери і петрушки.

Сало з часником — кращі ліки
Ідеальне харчування для холодної пори року —

білкова їжа. Але їжа повинна бути щойно приготов-
леною й тваринного походження. Саме вона допо-
магає оновлюватись імунним клітинам і містить всі
незамінні амінокислоти. Тому їжте м’ясо, рибу і
молочні продукти. Не забувайте про фітонциди
(цибулю й часник) і вітамін С (лимони, шипшина,
червоний перець). До речі, цибуля й часник у поєд-
нанні з салом — найкращі стимулятори імунітету.

Печена картопля
Від вживання картоплі не мерзнутимуть руки й

ноги. Печена картопля — найкорисніша, її потрібно
їсти зі шкіркою, олією, часником і перцем.

Яблука й морква — обов’язково
Кожен прийом їжі розпочинайте з сирих овочів і

фруктів. Ідеально перед сніданком з’їдати яблуко, а
перед обідом — натерту на тертці моркву або салат з
будь-яких свіжих овочів. Сирі овочі і фрукти, з’їдені
перед основним прийомом їжі, активізують роботу
травлення.

Рибний день
У рибі багато поліненасичених жирних кислот

(Омега-3), за допомогою яких добре відновлюються
імунні клітини. Вибирайте жирні сорти оселедця,
тунця, палтуса, сайру, скумбрію, лосось, сьомгу,
форель. Краще їсти свіжоприготовлену рибу, а не
солону або копчену.

Молоко
Вміст у цьому продукті 20 амінокислот, 25 жирних

кислот, 30 мінеральних солей і 20 вітамінів робить його
незамінним для профілактики і лікування застуди.

ПРОДУКТИ ПРОТИ ГРИПУ

ДІТЯМ — ПІД НОВИЙ РІК

Як уже повідомляв «АУ», новорічні подарунки
звільнено від оподаткування відповідно до Закону
України «Про внесення змін до Закону України «Про
звільнення від оподаткування грошових коштів, які
спрямовуються на проведення новорічно-різдвяних
свят для дітей та на придбання дитячих святкових
подарунків» №779-VI від 19 грудня 2008 року, роз-
роблений за участю фахівців Федерації профспілок
України.

Законом встановлено нову граничну суму коштів
на придбання дитячих святкових подарунків, що
звільняється від оподаткування, — 8 відсотків місяч-
ного прожиткового мінімуму на працездатну особу,
встановленого на 1 січня звітного податкового року
(у 2009 році — 53,52 грн.).

Окрім того, згаданим законом збільшено термін
щорічної дії базового закону — не з 1 грудня, як було
раніше, а з 15 листопада поточного року до 15 січня
наступного.


